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 المستخلص
 

 

ة الذي لايزال في مراحله  المتزايد بمفهوم الخلايا الجذعية السرطاني الاهتماملوحظ في السنوات الأخيرة 
التطور الخبيث للأورام الحميدة والدور الذي تلعبه الخلايا الجذعية السرطانية فيه لا  . ومع ذلك، فإن ولى الأ

 يزال غامضًا. 

لسوء الحظ، لا تزال هوية الخلايا الجذعية لسرطان الأورام السحائية مبهمة، وما زال التوزيع المكاني لهذه  
 غير واضحة.    الخلايا داخل نسيجها الأصلي، وعدم تجانسها، وعلاقتها بدرجة الورم

كان الهدف هو تحديد الخصائص غير المتجانسة للخلايا الجذعية لسرطان الأورام السحائية    الدراسة،في هذه  
داخل نسيجها الأصلي، تمييز مكونات الخلايا الجذعية السرطانية في الأورام السحائية وتحديد أي من  

  تظهر بمستوى عالٍ في الأورام السحائية.  يالتالمؤشرات الحيوية الخاصة بالخلايا الجذعية السرطانية  

بالمضادات   قنية التألق المناعي تمت عملية صبغ مزدوجة لثماني أنسجة ورم سحائي متجمدة بت الطريقة: 
 التالية: 

Anti-Nestin ، anti-Ki67، anti-CD133، anti-SOX2، anti-Vimentin، anti-Frizzled 
9، anti-GFAP ، anti-beta III Tubulin ، anti-SSEA4, anti-SOX2، anti-SSEA4  و ،

anti-Olig2 . 
لتي تم إختبارها في جميع عينات الأورام. علاوة على   الحيويةلوحظ أنماط تعبير لجميع المؤشرات  النتائج:

مع    Nestin  ،Vimentin ،Frizzled 9ذلك، أظهر تحليل الارتباط علاقة قوية بين نمط التعبير لكلٍ من 
Ki67 . 

متجانسة من الخلايا الجذعية السرطانية في الأورام  غير  مجموعة  وجود  دعم هذا البحث فكرةي الخلاصة:
بروتوكولات تشخيصية سريرية    استخدام والتشجيع على  .  التي تكون من الدرجة الأولى منها حتى  وئية،  السحا

أكثر عملية بحيث تمكّن من تحديد كمية الخلايا الجذعية السرطانية، وتتنبأ بعودة الورم، وتساعد في توجيه  
 العلاج.  وتحسين متابعة،  للاستئصالقابلة  غيرالاختيار العلاج للأورام  عملية 
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Abstract 

The emerging concept of Cancer Stem Cells (CSCs) has been of growing interest in recent years. 

However, the contribution of CSCs to malignant progression of tumors and the role they play, 

especially in low grade tumors, remain under investigation. In Meningiomas, tumors that occur in 

multiple extra-axial locations within the arachnoid membranes, meningioma cancer stem cells 

(MCSCs) have been identified, however, their full identity, in situ spatial distribution, 

heterogeneity, and the relationship with tumor grade, remain elusive. In this study, we aimed to 

determine the heterogeneous characteristics of MCSCs in situ, characterize cancer stem cells 

component in meningiomas and determine which CSC biomarkers are highly expressed in 

meningioma tissues.  

Double immunofluorescent-staining was performed on eight frozen meningioma tissues stained 

with anti-Nestin, anti-Ki67, anti-CD133, anti-SOX2, anti-Vimentin, anti-Frizzled 9, anti-GFAP, 

anti-beta III Tubulin, anti-SSEA4, anti-SOX2, anti-SSEA4, and anti-Olig2. Statistical analysis was 

carried out using Microsoft Excel 2010.  

We observed the patterns of expression for all biomarkers investigated in all tumors. Expression 

levels of Ki67, SOX2, and Frizzled9 were low whereas levels of Vimentin, SSEA4, and Olig2 

were mostly high. Expression levels of Nestin, CD133, GFAP, and BIII were variable across all 

tumors. Furthermore, correlation analysis showed significant relationships between the 

expressions of Ki67 with Nestin, Vimentin and Frizzled 9. Cells positive for double staining of 

CD133/SOX2, and Vimentin/Frizzled9 had low levels of expression, whereas various levels were 

observed for double stained cells of SSEA4/Olig2 in all tumors. 

Our work supports the notion of a heterogeneous population of CSCs meningiomas, even in low 

grade tumors, and calls for the use of more practical clinical diagnostic protocols that can quantitate 

CSCs, predict tumor recurrence, assist in guiding treatment selection for inoperable tumors, and 

improve follow up of therapy. 

 

 


